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Liberecký kraj chce do roku 2010 
pětkrát zvýšit třídění odpadu  

Na pětinásobek chce do roku 2010 Liberec-
ký kraj zvýšit objem vytříděného odpadu z 
domácností. V současné době obyvatelé v 
kraji vytřídí necelých 20 kilogramů papíru, 
plastů a skla na osobu ročně, což je zhruba 
desetina roční produkce odpadů.  

„V budoucnu by se z odpadu měla vytřídit a 
do výroby vrátit zhruba polovina,“ řekl kraj-
ský radní pro životní prostředí Radim Zika. 
Základní podmínkou pro zlepšení třídění od-
padů je podle něj rozšíření míst na separovaný 
odpad.  

Vsetínští se mohou bezplatně  
zbavit většího odpadu  

Obyvatelé Vsetína mohou v rámci podzim-
ního úklidu bezplatně odložit takzvaný velko-
objemový odpad do přistavených kontejnerů. 
Na sídlištích a v místních částech budou k 
dispozici až do 4. listopadu. Podobné akce, jež 
přispívají k omezení černých skládek na úze-
mí města, radnice organizuje i na jaře. Strážní-
ci dohlédnou na to, aby lidé kontejnery neplni-

(Pokračování na stránce 2) 

Krátce 

Konference  
ODPADY a PODNIKY 

 

se koná ve čtvrtek 9. listopadu 2004 od 9 hodin 
v Komorním sále Kongresového centra Praha 

 

Předběžný program: 
• Financování projektů v odpadovém hospodářství pomocí 

systému public-private-partnership (společné financování 
ze soukromého a veřejného sektoru) 

• Outsourcing v odpadovém hospodářství (zajišťování 
odpadářských služeb „na klíč“)  

• Zkušenosti  průmyslových podniků se získáváním financí 
z evropských zdrojů  

• Certifikace podniků odpadového hospodářství 
• Plány odpadového hospodářství velkých původců 

navazující na POH krajů (metodiky, postupy, zkušenosti) 
• Zkušenosti z praxe po vstupu do Evropské unie 

 

Uzávěrka přihlášek je 29. října 2004.  
Více informací získáte na:  

seminare@economia.cz , tel.: 233 071 431 

Editorial 

Peníze z fondů jsou směrovány do reálných projektů 

Budou-li úřady, školy, nemocnice a další veřejné orgány v EU uvažovat při zakázkách a objed-
návkách ekologicky, pomohou tím životnímu prostředí a ušetří peníze daňových poplatníků. Tak 
zdůvodnila Evropská komise zveřejnění stručného návodu pro veřejnou správu, jak postupovat při 
zadávání zakázek. Upozornila, že tyto zakázky představují každoročně 16 % HDP celé EU, tedy 
asi 1,5 bilionu eur. Budou-li ekologicky orientovány, pomohou prorazit novým technologiím šetr-
ným vůči prostředí, ovlivní náladu ve společnosti, povedou k úsporám energie a snížení objemu 
odpadů, což zpětně umožní pokles veřejných výdajů. Komisařka Margot Wallströmová upozornila, 
že kdyby například všechny veřejné instituce v EU kupovaly pouze elektřinu vyrobenou ze zdrojů, 
které nezpůsobují znečištění, zabránily by tím vzniku 62 milionů tun oxidu uhličitého, který je 
hlavní příčinou negativních klimatických změn. Přispěly by tím i ke splnění úkolů plynoucích z 
Kjótského protokolu. Nová směrnice o zadávání veřejných zakázek přijatá letos v březnu dává 
řadu možností, jak při vypisování a vyhodnocování nabídkových řízení brát v potaz ekologická 
hlediska. Prakticky to však dělá jen asi 19 % subjektů; ostatní buď nevědí, jak na to, nebo je odra-
zuje často vyšší cena ekologicky čistších výrobků a služeb. Návod se snaží vyložit, jak postupovat, 
jaké výhody mohou plynout z ekologicky podložených rozhodnutí a uvádí konkrétní příklady.  

Veřejná správa by měla uvažovat ekologicky  

Než se rozhodnete připravit svůj projekt, k 
jehož realizaci byste chtěli čerpat finanční 
prostředky ze Strukturálních fondů (SF), je 
třeba mít na paměti několik důležitých pravidel 
a zásad.  

V první řadě je nutné upozornit na to, že 
cílem SF je poskytnout podporu 
pro činnosti, které jsou dlouho-
době životaschopné i po skonče-
ní podpory ze SF. Z tohoto důvo-
du není možné žádat o propláce-
ní běžných výdajů spojených s 
fungováním vaší organizace. 
Odborný problém nastane u or-
ganizací, které chtějí připravovat 
projekty jen z toho důvodu, že 
EU nabízí podporu. Na takových 
projektech je  mnohdy vidět, že 
jsou připravovány s cílem, aby 
prošly výběrovým řízením a 
samotná proveditelnost projektu 
bývá slabší stránkou. U tako-
výchto procesů je často málo nebo vůbec řešen 
problém dlouhodobé udržitelnosti.  

Je však dost možné, že právě na takové pro-
jekty se zaměří kontrola ze strany Evropské 
komise, která bude sledovat efektivnost vyna-

ložených finančních prostředků.  
Žadatelé o podporu ze SF musejí být připra-

veni na to, že pomoc ze strukturálních fondů 
nebude poskytována kterémukoliv projektu, ale 
že pomoc bude směrována tam, kde žadatel 
doloží smysluplný záměr, jehož realizace bude 

skutečným přínosem nejen pro 
něj, ale rovněž i pro jeho okolí. 
Takovýto projekt bude z peněz 
EU proplacen teprve v momentě, 
kdy se prokáže, že byl skutečně 
zrealizován a nezůstal pouze na 
papíře. Tento přístup vyžaduje od 
žadatelů mít nejen jasnou před-
stavu o přínosu projektu navrže-
ného k podpoře ze SF, ale také o 
jeho financování.  
(Ze sborníku konference Řízení 
projektů podpořených Strukturál-
ními fondy EU, který je na adre-
se http://www.ireas.cz/)  
Odborníci z institutu IREAS 

vystoupí  s informacemi o Strukturálních fon-
dech EU na konferenci Odpady a podniky, 
která se koná  9. listopadu v Kongresovém 
centru Praha. 

-  j s t  -   

 

LUX-PTZ, s.r.o., Mlýnská 701, 581 64 Jablonné n. Orlicí, Czech Republic 
tel.: +420-465 676655, fax: +420-465 641421  

e-mail: info@lux-ptz.com , web: http://www.lux-ptz.com 

Kompletní sortiment  
lisovací techniky  
na Vaše odpady 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:seminare@economia.cz
http://www.ireas.cz/
mailto:info@lux-ptz.com
http://www.lux-ptz.com
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Předběžná data o množství vybraného komu-
nálního odpadu naznačují, že se v posledních 
měsících zastavil pokles zájmu Čechů o třídě-
ní. "Přesná čísla budeme znát až počátkem 
příštího roku, ale podle čtvrtletních údajů na-
stal zlom - opět se třídí víc," řekla Hana Hra-
decká ze společnosti Eko-kom.  

Množství tříděného odpadu v Česku rostlo 
od konce 90. let, v roce 2003 se však stoupající 
trend zastavil. Spo-
lečnost Eko-kom se 
státu zavázala, že 
zajistí splnění zá-
vazků Česka vůči 
EU ohledně odpa-
du. Jejím úkolem je 
například přimět 
Čechy třídit v roce 
2005 tři čtvrtiny 
procent odpadu, 
nyní to je 59 pro-
cent.  

Popostrčit obyva-
tele Česka blíž ke 
kontejnerům na tříděný odpad má propagační 
kampaň, kterou Eko-kom zahájil počátkem 
roku. "Zatím se zdá, že je úspěšná, jestli se 
odrazí v množství tříděného odpadu, se ukáže 
až na jaře příštího roku," nechtěla Hradecká 
předbíhat oficiálním číslům. Součástí kampaně 
"Nebuďte líní - třiďte odpad" jsou například 
spoty, které vysílá Česká televize. Zájem o 
třídění mají povzbudit také takzvané barevné 
dny v Brně a Praze. Akce jsou určeny dětem, 
které se během nich naučí zábavnou formou 
základy o rozdělování odpadů podle materiálů, 
ze kterých byly vyrobeny.   

Ačkoli budou Češi muset ještě přidat, aby 
vyhověli požadavkům EU, nejsou na tom ve 

srovnání s obyvateli zbývajících zemí evropské 
pětadvacítky podle Hradecké až tak špatně. 
Podle údajů evropských společností zabývají-
cích se odpadem jsou na první příčce v množ-
ství tříděného odpadu s 81 procenty Němci, 
následují je Belgičané, Holanďané, Rakušané, 
Dánové, Lucemburčané a Švédové. Za nimi se 
umístili Češi s 59 procenty. V třídění plastů se 
Češi s 34 procenty dostali na třetí až čtvrté 

místo evropského 
žebříčku. Dostup-
nost kontejnerů je v 
Česku 92 procent, 
tedy stejná jako v 
Belgii či Francii. 
Stoprocentní po-
krytí mají podle 
Hradní zatím pouze 
Němci.  
Většinou mají kon-
tejnery na tříděný 
odpad u dveří své-
ho domu, Češi 
naleznou kontejner 

na tříděný odpad nejdále 300 až 400 metrů od 
domu. "Síť stále ještě zahušťujeme, optimum 
by podle průzkumů veřejného mínění byl 200 
metrů," uvedla Hradní.  

V roce 2008 bude muset podle evropských 
norem do popelnic na papír, sklo a plasty nosit 
odpadky víc než 85 procent Čechů. Mezi lety 
1999 a 2002 rostlo množství vytříděného odpa-
du v průměru o 37 procent ročně, a to díky 
rozšiřování sítě jeho sběru a rostoucí ochotě 
třídit.  

Během roku 2003 se ale růst zpomalil pouze 
na 11 procent přesto, že investice do rozšíření 
počtu sběrných míst vyčíslil Eko-kom výš než 
v předchozích letech.  

Češi opět víc dbají na třídění odpadů z domácností  

Pilotní projekt sběru, třídění a zpracování nápojových kartonů 
zahájila v Plzni firma AVE CZ odpadové hospodářství. V cent-
rálním plzeňském obvodu nyní instalovala speciální sběrné nádo-
by, čímž se zatím může chlubit kromě Plzně pouze Nový Bor, 
informoval vedoucí plzeňské pobočky Milan Korecký.  

Kartony na mléko, džusy a vína dnes podle něj tvoří pět pro-
cent objemu komunálního odpadu v České republice a jejich 
podíl roste. "Jedná se o velmi kvalitní buničinu, kterou od nás 
odebírá brněnský výrobce izolačních desek a papírna v Bělé pod 
Bezdězem," dodal vedoucí pobočky. AVE CZ dostává na sběr, 
separaci a lisování kartonů dotaci od obalové firmy EKO-KOM. 
Pohybuje se mezi korunou až dvěma na kilogram a pokryje nám 
zhruba přepravní náklady, uvedl Korecký.  

Systém firma loni rozběhla na největším plzeňském sídlišti 
Lochotín, poté jej převzala konkurenční společnost. "Tam jsme 
sbírali kartony do klasických modrých sběrných nádob na papír," 
uvedl vedoucí pobočky. Nyní AVE zahajuje projekt samostat-
ných nádob na kartony v plzeňském třetím obvodu, největším v 
Plzni. Kartony také sbírá ve všech malých okrajových obvodech, jako jsou Křimice a Litice. Sběr 
kartonů firma organizuje také v příměstských obcích Chrást, Zruč, Starý Plzenec a Štáhlavy. Kro-
mě toho zkouší i systém sběru kartonů do pytlů, podobný jako v západní Evropě, který se ale zatím 
neujal, protože Češi na něj podle Koreckého nejsou vychováni.  

V Plzni začal pilotní projekt sběru nápojových kartonů  

li odpadem vznikajícím v soukromých firmách 
a společnostech. Velkoobjemovým odpadem z 
domácností se rozumí například starý nábytek, 
spotřebiče nebo koberce. Do kontejnerů bude 
možné odložit také staré pneumatiky. Nepatří 
do nich naopak stavební suť, zemina, kamení, 
listí či větve. 

Vláda schválila pravidla pro obcho-
dování s emisními povolenkami  

Vláda schválila návrh zákona, který stanoví 
pravidla obchodování s emisemi skleníkových 
plynů, jež bude v EU spuštěno už 1. ledna 
příštího roku. Elektronické povolenky na vy-
pouštění emisí má dostat zdarma 450 českých 
firem znečišťujících ovzduší počátkem každé-
ho roku. Budou s nimi moci obchodovat podle 
svého uvážení, na konci roku však budou 
muset vrátit tolik povolenek, kolik emisí vy-
pustí.  

Na Liberecku přibudou další  
kontejnery na tříděný odpad  

V Libereckém kraji přibudou další kontejne-
ry na tříděný odpad. Projekt podporovaný 
krajem zaštítila společnost Eko-Kom ve spolu-
práci s libereckou Agenturou regionálního 
rozvoje. Do konce letošního roku bude po 
kraji rozmístěno nejméně 185 nových kontej-
nerů na papír, plasty a sklo. Projekt bude po-
kračovat i v dalších dvou letech.  

Středočeši zaostávají v třídění  
odpadu  

Tři čtvrtiny středočeských obcí se již zapoji-
ly do krajského projektu na třídění komunální-
ho odpadu. Množství vytříděného odpadu na 
jednoho obyvatele je ale ve středních Čechách 
pod celorepublikovým průměrem. Pomoci 
zlepšit tento stav by podle projektu měla nová 
část kampaně, která má přimět Středočechy k 
důslednějšímu třídění. Zaměřena bude hlavně 
na obyvatele větších měst.  

(Pokračování ze stránky 1) 

Odpady 
 
 
 
 
 
 

Drtiče odpadu – dopravníky – indikátory  
a separátory kovů 

Kompletní linky na zpracování odpadů 
 
 

ODES,  s.r.o., Jaroměř,  
tel.: 491 815 038, fax: 491 815 064 
odes@odes.cz ,  www.odes.cz 

http://odpady.ihned.cz/
mailto:odes@odes.cz
http://www.odes.cz
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V Olomouci začaly sběrové soboty 
Olomoucká radnice zahájila podzimní cyk-

lus sběrových sobot, při kterých se lidé mohou 
zdarma zbavit odpadu. Akce, kterou pořádá 
magistrát společně s technickými službami, 
potrvá dva měsíce. Podzimní cyklus bude 
zahrnovat deset sběrových sobot. Pracovníci 
technických služeb postupně přistaví kontej-
nery do všech městských částí. Lidé se mohou 
o sobotách zbavit kusového domácího odpadu 
včetně elektrospotřebičů či nábytku. Speciální 
nádoby jsou určeny na drobný nebezpečný 
odpad, jako jsou barvy a baterie, a na organic-
ký odpad.  

Zlínská radnice chce koupit nové 
kompostovací zařízení  

Zlínská radnice plánuje zakoupení nového 
zařízení na sběr a zpracování biologického 
odpadu, které by využívaly také okolní obce a 
města. Kompostovací linka by měla zpracová-
vat asi 30 tisíc tun biologického odpadu ročně. 
Nyní se jen z městských parků a lesů sesbírá 
na 5000 tun bioodpadu. K tomu je třeba připo-
čítat odpad, který produkují domácnosti. Měs-
to si od zřízení nové kompostárny slibuje také 
snížení celkového množství odpadu, které 
končí na městské skládce.  

Kampaň Prahy 5, která má Pražany přimět k 
větší zodpovědnosti při venčení psů, vstoupila 
do druhé fáze. Na svědomí pejskařů dosud 
útočily billboardy zachycující muže a psa při 
vykonávání 
potřeby na 
chodníku a 
slogan Jaký 
pán, takový 
pes.  

Nyní se 
o b j e v i l y 
nové. Pod 
fot ogra fi í 
a n d ě l a , 
který právě 
šlápl do 
neuklizené 
hromádky, je napsáno „… ani křídla vám nepo-
mohou“, uvedl mluvčí Prahy 5 Jiří Baumruk.  

„Zatím jsme zaznamenali spíše pobavené a 
kladné ohlasy,“ uvedl místostarosta Prahy 5 
Petr Horák. Několik lidí dokonce oslovilo smí-

chovskou radnici, že by si chtěli vylepit plakát 
před svůj dům, protože mají s nezodpovědnými 
pejskaři problémy, dodal. Plakáty s novým 
motivem jsou k vidění na tramvajích, které 

jezdí na 
Barrandov, 
a na podla-
ze u výstu-
pu z metra 
B na zastáv-
ce Anděl. 
Letáky a 
p l a k á t y 
budou také 
uvnitř tram-
vají a sou-
prav metra. 
K a m p a ň 

potrvá do poloviny listopadu. Ukončí ji anketa 
mezi obyvateli Prahy 5. Smíchovská radnice 
odstartovala svou kampaň 1. září. Věří, že 
svérázné billboardy, plakáty a letáky budou 
účinné. Za kampaň zaplatí 420 tisíc korun. 

Kampaň proti nedbalým majitelům psů pokračuje Odpady č. 10/2004 
Příloha speciál: Komunální technika  

(společně s časopisem Moderní obec) 
• Porovnání ekonomiky různých zařízení  

a dopravních prostředků 
• Technika pro sběrné dvory 
• Prezentace firem 
• Novinky na trhu 

 

Téma: Průmyslové odpady 
• Zkušenosti z provozu  
• Instalované nové zajímavé technologie 
 

Časopis Odpady č. 10/2004  
vychází  18. 10. 2004   

Uzávěrka inzertní  části  4. 10.  2004 
 

Kontakt: Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198  873,  
e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

 
Aktuality – odborné články – archivy 

www.odpady.ihned.cz 

Hned dvě první místa udělila porota letošního šestého ročníku Ceny Karla Velka o nejlepší diplo-
movou práci z oboru odpadového hospodářství. Do soutěže, jejíž vyhlášení se každoročně koná v 
rámci luhačovického kongresu o odpadech, se přihlásili studenti ze 17 vysokých škol z Česka a 
Slovenska.  

Vítězem se stala Katarína Krasňanová ze Stavební fakulty Žilinské univerzity za práci věnova-
nou geografickým informačním systémům v odpadovém hospodářství. Stejným titulem se letos 
může pyšnit i Petr Beneš z Vysoké školy chemicko-technologické v Praze, jenž psal o reakčních 
produktech nové technologie sanace. Kritériím soutěže vyhovělo 10 prací, které poté hodnotila 
devítičlenná porota složená ze zástupců vysokých škol, výzkumných ústavů či odborných firem.  

Porota udělila dvě první ceny za práci o odpadech  

V sousedním Německu se spojí dvě velké firmy, které se zabývají hospodařením s odpady. Firma 
Rethmann převezme 70 procent aktivit dosavadní jedničky na německém trhu, firmy RWE 
Umwelt. Obě firmy mají zastoupení i v České republice.  

Firma Rethmann předpokládá, že se transakce uskuteční v prvním čtvrtletí příštího roku. Kupní 
cenu firmy nezveřejnily. Rethmann a RWE podepíší kupní smlouvu již brzy a záměr pak bude ještě 
schvalovat Spolkový antimonopolní úřad. Rethmann dosahuje v odpadech tržeb 900 milionů eur 
(zhruba 28 miliard korun) ročně a RWE 1,9 miliardy eur. RWE oznámila již letos v únoru, že od-
dělí veškeré aktivity týkající se životního prostředí. Z důvodů, které vyplývají ze zákonů týkajících 
se kartelových dohod, si RWE 30 procent těchto aktivit ponechá a prodá je v příštích třech letech. 
Rethmannu přibude svoz odpadů zejména na severu a jihu Německa. Současně by RWE měla 
uvolnit menšinové podíly v komunálních podnicích zabývajících se likvidací odpadů.  

Společnosti RWE zůstane prozatím 50 procent smluv na domovní odpad. Rethmann v České 
republice působí od roku 1993, společnost zastupuje dceřiná firma Rethmann-Jeřala Recycling. Ta 
zajišťuje sběr a svoz všech druhů odpadů, čištění komunikací a údržbu zeleně měst a obcí. Firma 
RWE Umwelt AG se nedávno transformovala na AVE CZ.  

Dvě velké německé firmy na svoz odpadu se spojí  
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Rusko se přiblížilo ratifikaci Kjótského protokolu 
Ruské ministerstvo přírodních zdrojů dalo souhlas k ratifikaci 

světového protokolu o omezování škodlivých emisí, takzvaného 
Kjótského protokolu. Informoval o tom mluvčí ministerstva Rinat 
Gizatulin s tím, že ke stejnému kroku se chystají i další resorty. Po-
kud by Rusko globální smlouvu z roku 1997 ratifikovalo, mohla by 
konečně vstoupit v platnost. Ministerstvo podle Gizatulina podepsalo 
všechny dokumenty nezbytné k tomu, aby protokol ratifikovala dolní 
komora parlamentu. „Požádal nás o to (ministr zahraničí) Sergej 
Lavrov. Máme za to, že ratifikace Kjótského protokolu nebude mít 
pro Rusko negativní důsledky,“ uvedl Gizatulin. 

Poté, co Spojené státy po nástupu vlády George Bushe odmítly 
protokol ratifikovat, je jeho osud na Rusku závislý. Smlouva totiž 
nemůže vstoupit v platnost, dokud ji neratifikuje 55 rozvinutých 
zemí, které se nejméně z 55 procent podílejí na světových emisích 
škodlivých skleníkových plynů. Mluvčí ministerstva hospodářství 
uvedla, že její úřad obdržel z ministerstva zahraničí „velký balík dokumentů“, ale že je ministr 
German Gref musí ještě podepsat.Očekává se, že dokumenty podepíšou i ostatní klíčové resorty, 
včetně ministerstva energetiky a průmyslu. 

Obce Třebíčska chtějí dotaci na 
zpracování skládkového plynu  

Obce Třebíčska chystají výrobu elektřiny ze 
skládkového plynu. Vybudování potřebného 
zařízení na zaplněné části skládky komunální-
ho odpadu v Petrůvkách bude stát asi 16 mili-
onů korun. Projekt se uchází o dotaci u Státní-
ho fondu životního prostředí.  

Nový závod na výrobu paliva z pilin  
Závod na výrobu dřevěných pelet, které 

vznikají lisováním pilin a požívají se jako 
alternativní palivo, otevřeli ve slovenském 
Kysuckém Lieskovci v okrese Čadca. Výstav-
ba ekologického závodu, který je prvním pro-
vozem svého druhu v zemi, vyšla přibližně na 
90 milionů slovenských korun.  

Trutnov chystá zdražení poplatků 
za odpady o 17 % na 420 korun  

V Trutnově se bude příští rok zřejmě platit 
za vyvážení popelnic a kontejnerů o 17 pro-
cent více. Kvůli květnovému zvýšení daně z 
přidané hodnoty u této služby z 5 na 19 pro-
cent tamní radnice chystá od ledna 2005 zvý-
šení ročního poplatku o 60 korun na 420 ko-
run za osobu. Zdražení bude muset ještě na 
podzim definitivně schválit zastupitelstvo.  

Praha 7 nesouhlasí se spalováním 
kalů v Holešovicích  

Rada Prahy 7 nesouhlasí se záměrem magis-
trátu vybudovat v areálu Pražské teplárenské v 
Holešovicích, který leží v sousedství Výsta-
viště, spalovnu kalů a dalšího odpadu z čistír-
ny odpadních vod. Radní Prahy 7 proto nesou-
hlasili s návrhem změny územního plánu části 
Císařského ostrova. Novou čističku potřebuje 
metropole, aby splnila evropské normy.  

Inspekce nepotrestá Spolanu 
Česká inspekce životního prostředí nepo-

trestá neratovickou Spolanu za únik 80 tun 
chloru při povodních v roce 2002. „Řízení 
byla zastavena,“ potvrdila mluvčí Eva Roleč-
ková. Inspekce již dříve Spolaně udělila poku-
tu 1,4 milionu korun za to, že nesplnila všech-
na preventivní opatření vyplývající ze zákona 
o ochraně vzduchu. Pokutu pak zrušil územní 
odbor ministerstva životního prostředí. 

Ekologie 

V prvním ročníku ekologické soutěže mohou žáci základních škol získat pro svou školu nový 
počítač. Své projekty mohou zasílat na adresu Obecně prospěšné společnosti České Švýcarsko do 
11. října. Ta vyhlásila soutěž pro dětské kolektivy základních škol na jaře ve spolupráci se správou 
Národního parku České Švýcarsko. Jejím cílem je osvěta v oblasti ekologie, má také zvýšit infor-
movanost o jednotlivých regionech.  

Jako první téma mohou žáci zpracovat „Ekoprojekt školy“. V něm mohou informovat například 
o tom, zda se jejich škola podílí na nějakém projektu, zda pořádá Den Země, provozuje školní 
naučnou stezku nebo třídí odpady. Pokud se jejich škola nachází u přírodovědně cenné lokality, 
mohou vytvořit „Pozvánku k nám“. Na propagačním CD bude jejich úkolem pozvat ostatní k ná-
vštěvě tohoto území. Nemusejí popisovat jen přírodní památky, ale i botanické zahrady nebo staré  
aleje. U každé práce je třeba uvést téma, název díla, jména, příjmení a věk autorů a adresu školy.  

Takto označené CD s prezentací pak mohou žáci poslat na adresu České Švýcarsko, o. p. s., Ma-
sarykova 6, 407 46 Krásná Lípa. Kromě počítače vítězové získají i publikace o Českém Švýcarsku 
a další ceny. Nejlepší práce budou prezentovány v listopadu a umístěny na webových stránkách na 
adrese www.ceskesvycarsko.cz.  

V ekologické soutěži mohou získat žáci počítač  

Chcete dostávat newsletter Odpady?  
Přihlaste se na adrese pdf.odpady@economia.cz. 

Časopis si můžete předplatit  na telefonním čísle 800 11 00 22,  
na adrese predplatne@economia.cz  
nebo http://www.economia.cz/info/od/ 

V posledních letech vzrůstá v Evropě znečiš-
tění ovzduší rtutí z krematorií. Ostatní zdroje 
vypouštějí tohoto těžkého kovu díky různým 
opatřením čím dál méně.  

„Příspěvek emisí z kremato-
rií je rok od roku výraznější. 
Je to způsobeno postupně se 
zvyšujícím relativním podílem 
kremací proti klasickým po-
hřbům do země a vyšším prů-
měrným věkem dožití Evropa-
nů, což s sebou nese víc zub-
ního amalgamu a srdečních 
stimulátorů,“ konstatuje zprá-
va ministerstva životního prostředí. Podle od-
hadů citovaných autorkou zprávy Martou Čer-
nou mají Evropané v zubních výplních asi 
2000 tun rtuti, které představují potenciální 
zdroj znečištění pro příští léta. Pro srovnání - 
při zavírání zastaralých evropských provozů 

elektrolýzy chloridu sodného, které jsou pova-
žovány za největší zásobárny rizikové rtuti, 
bude třeba zlikvidovat 10 až 20 tisíc tun tohoto 

kovu. Obecně emise rtuti v 
ovzduší v Evropě na rozdíl od 
ostatních kontinentů klesají.  
Podle údajů OSN z loňského 
roku se v poslední dekádě  
20. století snížila koncentrace 
rtuti v ovzduší na starém kon-
tinentu o 60 procent, a to hlav-
ně díky zlepšení technologií 
tepelných elektráren, spalo-
ven, hutí a cementáren. Na 

rozdíl od velkých zdrojů znečištění, jakými 
jsou elektrárny, emise z krematorií nebyly 
podrobně sledovány. Mezi státy s nejvyšší 
mírou emisí rtuti v Evropě patřily podle údajů 
Evropské hospodářské komise OSN Polsko, 
Španělsko, Německo, Itálie a Rumunsko.  

Evropané mají v zubech tuny rtuti 
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